

# Kawasan2 perusahaan di-tambah untuk menjamin taraf hidup ra'ayat

WALAU pun Perak sabuah negeri yang ma'amor dan kaya di-Malaysia kerana hasil bijehnya, namun ia terus mengejar kekayaan di-bidang2 lain khasnya di-lapangan perusahaan pembangunan.

Ini semua ada-lah untuk menjamin kema'amoran dan memberikan taraf hidup yang lebeh tinggi kepada penduduk2 negeri itu di-masa depan.

Sejak beberapa tahun lalu Perak telah menumpukan berbagale usaha untuk menambahkan lagi hasil pendapatan negeri dengan Kerjasama Kerajaan Pusat dan pehak2 perusahaan private.

Hingga ini banyak kawasan2 hutan yang sebelum-nya tidak mendatangkan apa2 hasil telah di-buka sa-chara besar2-an untuk ra'ayat mengerjakannya.

Oleh HARUN TAIB

Untuk memesatkan lagi pelaksanaan rancangan itu maka Kerajaan Perak berchadang hendak membuka lebeh luas lagi kawasan2 perusahaan.

Pada masa ini pun Perak telah mempunyai satu kawasan perusahaan sa-luas 600 ekar di-Kemuning, Taiping yang di-buka beberapa tahun lalu.

Proses pemboangan perusahaan di-kawasan itu sekarang berjalan dengan pesat. Banyak kilang2 perusahaan telah di-dirikan di-kawasan itu.

Empat buah lagi kilang besar yang menelan belanja kira2 \$25 juta akan di-dirikan di-kawasan perusahaan itu tidak lama lagi.

Salah satu dari-nya ialah kilang memasang jentera2 berat yang akan menelan pelanja kira2 \$10 juta. Keempat2 kilang itu apabila siap di-dirikan kelak di-jangka memberi pekerjaan kepada kira2 2,000 orang.

### Kanthan

Sa-lain dari itu ada beberapa buah lagi kilang besar di-luar kawasan itu ia-itu kilang simen berharga \$30 juta di-Kanthan. Itoh dan kilang tepong berharga \$8 juta di-Lumut. Sa-banyak Dalam usaha meninggi-

kan taraf hidup ra'ayat, Kerajaan Perak tidak menumpukan ka-lapangan perusahaan sa-malah malah berusaha lebeh jauh ia-itu rancangan membuka satu kawasan sa-luas 87,000 ekar di-Hutan Melintang dalam daerah Hillir Perak untuk tanaman kelapa sawit.

Menurut laporan, sabanyak 22,000 ekar rancangan itu telah pun di-luluskan kepada pemohon2 untuk mengerjakan-nya.

Sa-luas 45,000 ekar lagi masih dalam pertimbangan, manakala baki 20,000 ekar akan di-berikan kepada pengusaha2 bersendirian.

Ini tidak termasuk 8,000 ekar kawasan hutan simpanan Trolek yang telah di-serahkan kepada pehak Lembaga Kemajuan Tanah Persekutuan untuk mengerjakannya.

Sa-lain dari pembukaan ladang kelapa sawit itu satu kawasan sa-luas 27,000 ekar di-sabarang Perak untuk tanaman tebu — 20,000 ekar akan di-berikan kepada sharikat2 dan 7,000 ekar lagi untuk orang2 per-saorangan.

### Kebun tebu

Negeri Perak juga sabagaimana Pahang kaya dengan perusahaan kayu kawasannya. Sa-banyak 127,640 ekar telah di-

usahakan tahun lalu dan berjaya mengeluarkan kira2 250,840 tan kayu kayan.

Kerajaan Negeri itu berchadang hendak memperluaskan lagi perusahaan itu memandangkan masih banyak lagi kawasan2 hutan yang masih belum tersentuh.

Ada-lah di-jangka sabanyak 90,000 ekar lagi akan di-usahakan tahun ini bagi kayu-kayan yang lebeh bermutu.

Dalam perusahaan membalak ini, Kerajaan Perak senantiasaa memberi peluang kepada bumiputra untuk mengambil bahagian yang lebeh besar.

### Matalamat

Penyertaan anak bumiputra di-bidang itu sa-chara besar2an sedang di-usahakan, dan bagi mencapai matalamat itu sa-buah sharikat besar sedang di-bentuk di-bawah anjoran MARA untuk menjalankan usaha membalak sa-chara besar2an.

Dengan tertubuh-nya sharikat itu nanti maka perborong2 yang terdiri dari anak2 bumiputra akan di-beri peluang melatoh pekerjaan2 mereka dari segala peringkat perusahaan itu.

Dalam bidang pertanian, Kerajaan Negeri itu juga sedang menetek berat usaha2 membuka lebeh banyak lagi kawasan2 tanaman padi.

Hingga ini berpoloh2 ribu ekar kawasan padi telah di-buka termasuk kawasan2 tanah paya yang dulu-nya penoh dengan hutan lalang.

Kejayaan ini tercapai sa-telah Kerajaan Negeri dengan pertolongan Kerajaan Pusat mencurahkan berjuta2 ringgit untuk membina dan memperbaiki rancangan2 tali ayer.

Dalam tahun ini Kerajaan Perak berchadang hendak membinakan lebeh sa-telah lagi lebeh buah rancangan tali ayer. Lima daripada rancangan itu di-jangka siap dalam tahun ini juga.

Di-samping berusaha meninggikan taraf hidup ra'ayat, Kerajaan Perak juga tidak mengabaikan tanggung jawab-nya untuk mengatasi masa'alah ra'ayat yang dahagakan tanah.

Sejak tahun 1960 hingga 1966, Kerajaan Negeri telah mengadakan 78 buah rancangan tanah pinggir sa-luas 27,047 ekar untuk 6,547 peserta.

Sa-lain dari rancangan tanah pinggir, Kerajaan telah mengadakan 15 rancangan tanah baharu terkumpul sa-luas 6,817 ekar untuk 1,037 peserta.

Kerajaan juga telah mengadakan 128 rancangan tanah terkawal sa-luas 69,398 ekar untuk 10,700 peserta. Ini tidak termasuk rancangan tanah yang di-selenggarakan oleh FELDA sa-luas 29,700 ekar—15,719 ekar dari-nya untuk 804 peserta.

### Pinggiran

Tahun ini Kerajaan berchadang hendak mengadakan 10,924 ekar rancangan tanah terkawal untuk ra'ayat.

Memandangkan rancangan kemajuannya sedang pesat di-selenggarakan itu maka tidak shak lagi dalam masa beberapa tahun akan datang kema'amoran Perak akan mengatasi negeri2 lain dalam Malaysia.

Di-samping memperhebatkan lagi usaha2 untuk mengembangkan perusahaan dalam negeri, Kerajaan Perak juga menetek beratkan soal membaiki kemajuannya yang ada kaitannya umpama-nya soal Parli dan tali ayer, jalan2 raya dan sabagainya.

Tahun lalu sa-banyak \$4 juta lebeh telah di-belanjakan untuk menyambung kerja2 bagi 20 rancangan tali ayer yang di-jangka siap akhir tahun ini. Tahun ini sabanyak \$4 juta lebeh telah di-untokan bagi 18 buah lagi rancangan-sa-kurang-nya lima dari rancangan itu siap tahun ini.

Sa-lain dari mengadakan rancangan2 tali ayer sa-chara besar2an, Kerajaan Perak telah membuat peruntukan yang besar bagi mengadakan jalan2 raya baru terutama di-kawasan luar bandar.

Ini termasuk kerja2 membina sabatang2 jalan baru dari Tenggong, Jerau, Telah, terus ka-Chenderoh.

Tahun lalu sa-Jauh 12 batu jalan baru telah dicera dan telah pun di-buka untuk lalu lintas. Kerja2 juga sedang di-jalankan untuk membaiki jalan raya antara Grik dengan Kroh melalui kawasan Rahman Hydraulic untuk memberi kemudahan perhubungan antara Hulu Perak dengan Jajahan Keehil Kroh.



Sultan dan Raja Perempuan sedang mensenderai motorkar mengellini bandar di-raja Kuala Kangsar sa-lepas unchara pertabalan Baginda pada bulan Oktober 1963.

Sambungan